DE WEERSOMSTANDIGHEDEN

Meer dan 1 000 transportvliegtuigen en ruim 800 zweefvliegtuigen stonden
op vliegvelden klaar om 19 000 Amerikaanse en Britse militairen naar het
gebied niet ver van de Normandische stranden over te brengen van waaruit
zij hun bijdrage zouden leveren om de Duitse verdediging in het nauw te
brengen en te desorganiseren. Andere vliegvelden waren de bases van de
10 000 gevechtsvliegtuigen die de Geallieerden op D-Day in de strijd zouden
werpen; elk eskader bommenwerpers, elk eskader jagers kende zijn taak.
Maar heel die ontzaglijke samenballing van manschappen en materieel, van
vernuft en organisatietalent, van wil ook om het Derde Rijk ten val te
brengen, was volstrekt afhankelijk van het weer en de weersvooruitzichten
in dat ‘ugly piece of water called the Channel’ — omstandigheden die zich aan
elke beheersing onttrokken.

Op zondag 4 juni, ’s morgens om half vijf, kwamen Eisenhower, Tedder,
Montgomery, admiraal Ramsay, luchtmaarschalk Sir Trafford Leigh-
Mallory (bevelhebber van de Geallicerde luchtstrijdkrachten die bij ‘Overlord’
ingedeeld waren), de Amerikaanse luitenant-generaal Walter Bedell Smith
(stafchef van het Geallicerde hoofdkwartier) en nog enkele andere hoge mili-
tairen in Portsmouth bijeen. Uit de havens aan de kust van Schotland en van
west- en zuidwest Engeland waren grote convooien onderweg welker route
en vaarsnetheid zo bepaald was dat zij, als daar de definitieve order voor
uitging, op maandag § juni tot de landing zouden overgaan; een Amerikaans
convooi met honderden landingsvaartuigen bevond zich al in het Kanaal,
een mijl of zestig uit de Franse kust. Er stond die zondagochtend op het
vroege uur evenwel veel wind en de vooruitzichten waren, aldus de meteo-
rologische dienst van Eisenhowers hoofdkwartier, niet gunstig. Ramsay
dacht dat een landing op maandagochtend wel mogelijk was, maar zij zou
extra hachelijk worden. Montgomery was voor doorzetten, Tedder voor
uitstel. De beslissing lag bij Eisenhower.

Eisenhower besloot tot 24 uur uitstel (korte tijd later maakte het convooi
dat zich al in het Kanaal bevond, rechtsomkeert). Afgesproken werd dat men
elkaar die zondag om half tien des avonds opnieuw zou ontmoeten.

Toen men die avond bijeenkwam, kon het hoofd van de meteorologische
dienst meedelen dat de weersvooruitzichten voor dinsdag bepaald gunstiger
geworden waren. Op maandag zou er een storm staan in het Kanaal, maar
die zou tegen de avond gaan liggen en de verwachting was dat het in de loop
van dinsdag wel bewolkt zou zijn, maar niet met zoveel wind dat de lan-
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